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شهروند|  سال گذشته بود که در چنین مقطعی رسانه ها 
از حضور عکاســان دختر ایرانی در جام جهانی 2018 روسیه 
نوشتند و از آن به عنوان یک اتفاق بزرگ و مثبت نام بردند. این 
روزها اما خبر جالب تری به گوشــمان خورد. یکی از عکاسان 
زن ایرانی برای عکاسی از جام جهانی فوتبال زنان 2019 راهی 
کشور فرانسه شده و توانسته لحظه های ناب دیدارهای پایانی 
این جام را با لنز خود ثبت کند؛ مســابقاتی که چند روز قبل با 
قهرمانی تیم آمریکا به پایان رسید. این اتفاق درشرایطی رخ داده 
که اثری از تیم ملی ایران در این مسابقات نبود و فوتبال زنان هم 
در ایران چندان پرطرفدار نیست، حتی رسانه ها نیز خیلی به این 
مسابقات نمی پردازند، اما گویا جام جهانی زنان آنقدری برای این 
عکاس زن ایرانی جذاب بوده که تصمیم گرفته با هزینه شخصی 
راهی فرانسه شــود و کار حرفه ای خود را انجام دهد. به همین 
بهانه دقایقی با مریم مجد،  عکاس باسابقه ایرانی که مسابقات 
مهم جام جهانی 2019 زنان را عکاسی کرده، همکلام شدیم. در 

ادامه مشروح گفت وگوی »شهروند« با او را می خوانید. 
چه انگیزه ای باعث شــد شما تصمیم به حضور در 

جام جهانی زنان و عکاسی از این مسابقات بگیرید؟
من از  سال 2010 عضو فیفا شــدم و هر تورنمنتی که در 
پیش است، درخواســتی برای من می آید که می خواهم در 
آن مسابقات شرکت کنم یا خیر. جام جهانی فوتبال زنان هم 
یک تورنمنت بین المللی و بزرگ بود که تصمیم گرفتم مثل 
عکاسان دیگر از اقصی نقاط جهان خودم را به محل برگزاری 

مسابقات در فرانسه برسانم و کار خودم را انجام دهم. 
قبل از حضور در این تورنمنت شناختی از فوتبال 

زنان داشتید؟
بله، من همیشــه ورزش زنان را در داخل و خارج از ایران 
پیگیری می کنم. خیلی دنبال اتفاق خاصی در جام جهانی 
زنان نبودم. 15، 16 ســال در حوزه ورزش زنــان کار کردم 
و طبیعی است که علاقه داشتم باشم چنین تورنمنتی را از 
نزدیک ببینم و عکاسی کنم. البته با توجه به شرایط اقتصادی 
قطعا هزینه های سفر که به صورت شخصی تأمین می کنم و 

برعهده خودم است را ارزیابی می کنم و بعد تصمیم به حضور 
در مسابقات می گیرم. 

وقتی بقیه خبرنگاران و عکاسان متوجه حضور یک 
عکاس ایرانی شدند، واکنش خاصی داشتند؟

خیــر، اصــلا واکنش خاصــی ندیــدم. اصــلا ایرانی یا 
خارجی بودن مسأله نبود. کسی حتی از من نپرسید که از کدام 
کشور آمدم. این یک مسأله عادی است که یک عکاس ورزشی 
به واسطه شغلی که دارد، علاقه داشته باشد در تورنمنت های 

این چنینی حاضر باشد و عکاسی کند. 
می توانید جام جهانی زنان را با جام جهانی مردان 

مقایسه کنید؟
متاسفانه  سال گذشته نتوانستم به دلایلی در جام جهانی 
2018 حضور داشته باشــم، چون حضور در روسیه نیاز به 
تأیید فدراسیون داشت و یکی دیگر از عکاسان را جایگزین من 
کردند. با این حال معتقدم حال و هوای جام جهانی زنان نسبت 
به مردان متفاوت است و تبلیغات کمتری روی این مسابقات 

می شود. مثلا در سطح شهر هم چندان تبلیغات ویژه ای برای 
این مسابقات نشده بود و شــاید به همین دلیل تماشاگران 

مسابقات هم کمتر از جام جهانی روسیه بود. 
شما از چه مسابقاتی عکاســی کردید و کدام تیم 

برایتان جذاب تر بود؟
من از نیمه نهایی وارد مسابقات شــدم و بازی های پایانی 
جام را عکاســی کردم؛ البته کل جام جهانی و فوتبال زنان را 
همیشه دنبال می کنم و برایم جذاب است. تیم مورد علاقه ام 
در فوتبال ایتالیاست؛ اگرچه تیم ملی ایران همیشه جایگاه 
ویژه ای بــرای من دارد. در ایــن دوره هم معتقدم هلند تیم 

متفاوت و جذابی بود. 
عکس هایی که گرفتید، در رسانه ای منتشر شد؟

بله، در روزنامه ایران ورزشی دیروز عکس هایم چاپ شد. 
کارکردن یا نکردن عکس های فوتبال زنان به نظر سردبیر هر 
رسانه بستگی دارد، البته فکر نمی کنم مشکلی برای انتشار 

این عکس وجود داشته باشد، چون فضا کاملا ورزشی است.

گفت وگوی »شهروند« با مریم مجد، عکاس ایرانی که در جام جهانی فوتبال زنان حضور داشت

کسی نپرسید  اهل کجایی
  جدا از عکاسی همیشه فوتبال زنان را دنبال می کنم

  جام جهانی زنان به اندازه مردان تبلیغ نمی شود

سریالی که تنها 20 درصد آن واقعی است

گاندوی خوش خیال

شهروند| یک روز بعد از پایان سریال گاندو، کاشف 
به عمل آمده اســت که تنها 20درصد سریال واقعی 
است و  بقیه داستان پردازی های نویسنده است آن هم 
درحالی که در ابتدای ســریال تأکید شده که داستان 
واقعی  است. در روزهای گذشــته این سریال به دلیل 
تخریب ها علیه دولت بارها مورد توجــه قرار گرفته و 
حسام الدین آشنا بارها علاوه بر صداوسیما، تهیه کننده 
و سرمایه گذار آن را نیز مورد خطاب قرار داده است. البته 
 مخالفان دولت هم در این مدت از هیچ تلاشــی برای 
ادامه تخریب ها دســت بر نداشتند. مثلا جواد کریمی 
 قدوسی دیروز درباره گاندو توییت کرد:  »آن چه را که 
روزی کذب خواندند و از بنــده به جهت انجام وظایف 
 نمایندگی در شفاف ســازی اطلاعات شکایت کردند؛ 
جیسون رضاییان خود اقرار می کند آن قدر به روحاني 
نزدیک  بودم کــه طعم آدامس او را هم خبر داشــتم.
امروز پرده ها افتاده است، اما تخریب ها ادامه دارد؛ تاوان 
حرکت  درمدار حق همین است.« حسام الدین آشنا هم 
در پاسخ به او نوشت: » اقرار کرده یا ادعا کرده؟ تفاوت 
این دو  بسیار اســت .   خودش ادعا کرده یا دوستان در 
سریال از قول او ادعا کرده اند؟ حالا واقعا طعم آن آدامس 
در  پرونده ثبت شده است؟ کســی تا به حال از خود یا 
تیم سپاهی حفاظت سوال کرده که آیا رئیس جمهوری 
اساسا   از آدامس با مزه مشــخصی  استفاده می کنند 
یا نــه؟« او در توییتی دیگر به تصویــر گاندو از تخیل 
نویسنده اشاره  کرده و نوشته است: »این تصویر جزیی 
از 80 درصد تخیل نویسنده و فیلمساز و سفارش دهنده 
است یا 20  درصد واقعیت ادعایی؟« مخالفان دولت و 
البته عوامل سریال معتقدند که شفاف سازی مسائل 
سیاسی باید از  جایی آغاز شود، اما هنوز مشخص نیست 
این شفافیت رســانه ای فقط در مورد جناح مقابلشان 
جدی است یا در  مورد پرونده های دیگر هم صادق است. 
داود حشمتی هم دیروز در همین باره نوشت:  »فرض را 
بر صحت تمام  مطالب مطرح شده درپرونده رضاییان و 
گاندو گذاشتم و میگم:»خب بزرگواران، پرونده عیسی 
شریفی و   محسن سجادی نیا و امیرحسین رستمی را 
هم درحد این آدامس که نه، انــدازه خلال دندان برای 
ملت توضیح  دهید. ســریال که محاله .   به مردم بگید 

پشت این پرونده ها را اعتماد بسازید.«  
دو روز قبل موسوی، ســخنگوی وزارت امور خارجه 
اعلام کرد که اگر از ما اطلاعات می خواستند اسناد را در 
 اختیارشــان قرار می دادیم تا داستانشان واقعی تر شود. 
اما مجتبی امینی، تهیه کننده سریال در مواجهه با آن 
به» شهروند« گفت که دراین باره تحقیقات گسترده ای 
انجام داده اند. حالا هم البته تیم سریال گاندو بر تحقیقات 
 گسترده شان تأکید دارند با این تفاوت که می گویند بیش 
از 80 درصد سریال تخیل است. آرش قادری،  نویسنده 
این سریال دیروز دراین باره توضیح داد:  »پرونده اصلی 
گاندو، پرونده واقعی درباره جیســون رضاییان  بوده که 
ما صددرصد به آن وفادار بودیم، ولی برای 30 قســمت 
سریال نیاز به داســتان های فرعی دیگری بود.  به نوعی 
پرونده های حقیقی مختلفی به دســت من رسید، ولی 
ارتباط دادن این خرده پرونده های حقیقی بر  اســاس 
تخیل من بوده است. به نوعی باید بگویم 80 درصد این 
ســریال عین حقیقت بوده و 20 درصد دیگر  نیز اجازه 
گفتن آن داده نشده است.« مجتبی امینی، تهیه کننده 
سریال هم درباره دلیل پخش شدن  صحنه هایی که گفته 
شد به اعتراض دولت سانســور، ولی در فضای مجازی 
پخش شــده، توضیح داد:   »نمی توان بررسی کرد که 
چطور صحنه سانسور شده به فضای مجازی آمده است 
به نوعی صداوسیما باید  توضیح دهد که این صحنه ها 

چطور به فضای مجازی رسیدند .  « 

هیجان انگیز

کیهان کلهر در صفحه شخصی خود نسبت به وضع طاق بستان کرمانشاه انتقاد کرد و نوشت:  »کنسرت در نخستین شب با تاخیری  بسیار 
زیاد آغاز شــد که دلیل آن دیر قرار دادن محل اجرا در اختیار تیم اجرایی و معطلی طولانی ما پشت درها بود. برخوردهای  زشت مسئولان 
حراست در ورودی مجموعه باعث دلخوری بسیاری از علاقه مندان شده بود که ما نیز در پشت صحنه با آن دست  به گریبان بودیم .   پس از 
کنسرت نیز بیرون کردن مردم با ادبیات ناخوشایند در هنگام گرفتن عکس و راندن آنها به خیابان توسط  حراست باعث آزار همشهریانم و بنده 
شد.   از مردم عزیز شهرم که طی این دو شب حضور این ناقابلان را با متانت تحمل  کردند، تشکر می کنم .  از خودم نیز عذر می خواهم که  چرا در 
تقابل با این بی مایگان نشستم . در پایان به این نامسئولانِ به دور از عشق و  فرهنگ می گویم که قدمت هنر و هنردوستی در این خطه بیش از 

قدمت طاق بستان است که نه به زور از میان رفتنی است نه به بی  حرمتی، آن چه باید برود هنر و فرهنگ نیست، بلکه شمایید.« 

 دلخوری کیهان کلهر
 از حراست طاق بستان

»من  کوبیاک:  میهاو 
هیچ کدام از بازی های تیم 
لهستان در ایران را ندیدم. 
البته نه به خاطر این که به 
آن علاقه مند نبودم، بلکه 
کارهای دیگری داشــتم که باید انجام می دادم. 
حس خاصی بعد از تجمع هواداران ایرانی جلوی 
اتوبوس تیم نداشــتم، چون نمی توانستم کاری 
انجام دهم. بازیکنانی که در اتوبوس بودند، باید 
بگویند که آیا شــرایط به همان وخامتی بود که 
قبلا گفتند یا خیر. به نظر می رسد مصاحبه ای که 
من در مورد ایران انجام دادم، تاثیری در کم و زیاد 
شدن این گونه رفتارها از سوی تماشاگران ایرانی 
نداشته و چنین رفتارهایی از تماشاگران ایران، 
جای تعجب ندارد. من هیچ گونه صفحه اجتماعی 
ندارم، ولی می دانم چه بعد و چه قبل از مصاحبه 
من، ایرانی ها در صفحات هم تیم های من از الفاظ 
بد اســتفاده کرده اند. این اتفاق  سال هاست که 
می افتــد و خانواده من دایما مــورد توهین قرار 

گرفته اند.«

تابش: »واقعا   مسعود 
حکم سنگینی صادر شده 
است، قطعا و صددرصد به 
آن اعتــراض داریم. امروز 
هم در باشگاه جلسه ای در 
مورد این حکم برگزار می شــود و آن را بررسی 
می کنیم. جرایم مالی سنگینی اعلام شده و ما 
اعتراضمان را نســبت به این مســأله پیگیری 
خواهیم کرد. ما یک بازی بدون تماشاگر شدیم، 
مربی ما و حتی کی روش اســتنلی یک جلسه 
محروم شدند، اما آن مربی که به سینه ناظر بازی 
زد، نمی دانم چه شــد! حالا هم که او رفته است! 
آقای حســن زاده هم اعلام کرد و هم به خود ما 
گفت از امیرقلعه نویی به خاطر همکاری ممنون 
هســتیم، اما پاداش همــکاری او محرومیت و 

جریمه سنگین مالی بود!«

ره
چه

شهروند|  دیروز در میان خبرهای ســینمایی، گفت وگوی مرتضی شایسته، 
تهیه کننده باسابقه ســینمای ایران با ایلنا جلب  نظر می کرد که از احتمال توقیف 
اموال ایران در صورت نمایش سریال های خارجی بدون مجوز سخن به میان آورده 
و به عبارتی بهتر اعلام کرده بود که »پخش سریال های خارجی بدون کسب اجازه 
و مجوز از سازندگان آنها احتمال دارد که بهانه دست آنها داده و موجب توقیف اموال 
ایران در خارج از کشور شود.« موضوعی که   سال هاست درباره اش صحبت می شود و 
بارها و بارها عنوان شده که نمایش بدون مجوز فیلم ها و سریال ها ، فوتبال ها و... بدون 
دریافت اجازه پخش آنها و البته پخش شماری از فیلم های سینمایی بدون در اختیار 
داشتن رایت پخش سینمایی آنها باعث شده تا جریمه این اقدام از محل سرمایه های 
بلوکه شده ایران پرداخت شود. اتفاقی که با توجه به قیمت نازل آثار تصویری و هنری 
برای کشورهایی مانند ایران به ســهولت قابل پیشگیری است. این مطلب نگاهی 
دارد به هزینه هایی که خریداران و پخش کنندگان ایرانی برای خرید آثار خارجی 

می پردازند.
سریال چند؟

به این دلیل که ایران به قانون کپی رایت نپیوسته، کمپانی های خارجی راهی برای 
پیگرد قانونی سوءاستفاده کنندگان غیرمجاز از آثار هنری ندارند و برای همین هم در 
ازای مبلغ اندکی راضی به اعطای حق انتشار آثارشان هستند. این امر را به خصوص در 
مورد سریال های تلویزیونی به عینه دیده ایم، چنان که به گفته مدیرکل تأمین برنامه 
صداوسیما »هزینه خرید یک مجموعه 30 قسمتی خارجی برای ایرانی ها بسیار ناچیز و 
از  هزینه ساخت یک   قسمت از سریال ایرانی کمتر است«. شنیده های غیررسمی حتی 
از اعداد و ارقامی به مراتب کمتربوده اند در حدود 700 تا 1000 یورو نیز سخن به میان 
می آورند.  اما با وجود این قیمت پایین، بارها و بارها شاهد پخش آثار بدون مجوز بوده ایم و 
حتی این اتفاق در مورد سریال های محبوب حدود دو دهه پیش، یعنی ارتش سری و لبه 
تاریکینیز رخ داد    که البته تلویزیون پاسخی به این شایعات نداد.طبق همین شنیده ها، 
البته کشور سازنده سریال هم نقش مهمی در قیمت آن سریال دارد و طبیعتا قیمت 

خرید رایت یک سریال آمریکایی بیشتر از ســریال ترکیه ای یا کره ای است. مدیرکل 
تأمین برنامه صداوســیما در این مورد می گوید که »گران  ترین ســریال ها در منطقه 

سریال های ترکیه ای و آمریکایی هستند.«
تاج وتخت و چرنوبیل یک دلاری!

صحبت های بحث انگیز مرتضی شایســته  البتــه ناظر بود به موسســات vod   و  
سرویس های تعاملی که قیمت خرید آثار برای عرضه در این رسانه ها حتی در قیاس با 
تلویزیون نیز پایین تر است؛ با این که ذات این فضا موجب شده که شاهد شفافیت قیمتی 
چندانی در این حوزه نباشیم. در سه ماه گذشته، دو مجموعه پربیننده »بازی تاج وتخت« 
و »چرنوبیل« از مهمترین سریال هایی بوده اند که در این شبکه های اینترنتی داخلی 
پخش شده اند و بنابراین قیمت خرید رایت آنها می تواند جذاب باشد. سعید رجبی فروتن 
از مدیران و کارشناســان این حیطه درباره قیمت خرید رایت آثار برای پخش در این 
سامانه ها با اشاره به نبود شفافیت می گوید که »این  موسسات  آن چنان پولی به اغلب آثار 
نمی دهند و معمولا بر مبنای تعداد کلیک و دیده شدن فیلم در این سامانه ها به صاحبان 

آن پول  می دهند و بنابراین گردآوری اطلاعات در این حوزه دشوار است«.
البته فراموش نکرده ایم که چندی پیش گردانندگان یکی از این سرویس های تعاملی 
ادعا کرد که رایت ســریال  گات را در اختیار دارد و نسخه دوبله شده سریال را با مجوز 
ارایه داده؛ موضوعی که بعد از پخش تنها دو قسمت توخالی بودنش اثبات شد و ارشاد 
جلوی پخش آن را گرفت. در حقیقت معقول و منطقی هم نبود تصور این موضوع که در 
روزگاری که مهمترین بحث سیاسی روز تحریم های آمریکاست، طرف ایرانی توانسته 
باشد از یکی از بزرگترین تهیه کنندگان آمریکا رایت پخش سریال  محبوب این روزها 

را به دست آورده باشد
سینمای ارزان  هالیوود

قضیه تحریم ها الان حدود چهار دهه است در سینما مطرح است و در این مدت زمان 
طولانی با این که همواره قانون ممنوعیت پخش فیلم هــای خارجی این موضوع را در 
حاشیه قرار داده بود، اما حقیقت این است که هر زمان هم به هر بهانه ای فیلمی خارجی 

روی پرده آمده، یا بدون مجوز بوده یا این که مجوز آن را یکی از شرکت های واسطه در 
همین دوبی و ترکیه اعطا کرده و نه کمپانی های اصلی.

ولی به هرحال همین نمایش کم جان و کم تعداد هم در تمام این سال ها دولت های 
وقت را وارد چرخــه ای از شــکایات  بین المللی و تبعات گســترده حقوقی، ازجمله 
جریمه و ضبط اموال کشورمان کرده  است. ماجرایی که از زمان نمایش فیلم اسکاری 
رقصنده با گرگ آغاز شــده و تا این اواخر با طرح جدیــد اکران فیلم خارجی هم ادامه 
داشته است. »رقصنده با گرگ« که نخســتین فیلم آمریکایی است گفته می شود با 
پرداخت حدود سه هزار دلار روی پرده سینماها آمده. در دور اصلی اکران فیلم خارجی 
هم که با فیلم هایی مانند جــان ویک، انتقام جویان:   جنگ ابدیت و وینچســتر آغاز 
شدشنیده هاحکایت می کنند که گران ترین رایت متعلق به انتقام جویان سه بعدی بوده 

که از واسطه ای در دوبی به رقم کمتر از پنج هزار دلار خریداری شده است.
این آمار و ارقام البته در دیگر کشــورها فرق دارد. در بســیاری از کشورهای دیگر 
کمپانی های فیلمسازی  هالیوودی سالن ها و ســاختار نمایشی خود را در آن کشورها 
دارند، بنابراین مثل یک پخش کننده داخلی به نمایش آثارشان می پردازند و درآمدهای 
نجومی نیز به دست می آورند. مثلا این روزها بازار چین با درآمدی ده ها میلیون دلاری 
یکی از جذاب ترین بازارها برای  هالیوود است، یا کره و ژاپن یا همین ترکیه و امارات. اما 

ماجرای اکران در ایران تفاوتی بنیادین با آن کشورها دارد.
چند فیلم با یک بلیت

درباره موسسه رسانه های تصویری که یک زمانی تنها مرجع پخش آثار سینمایی در 
قالب ویدیو بود، گفته می شود که بیشتر فیلم ها را با مجوز توزیع می کرد، با این توضیح 
که چون بیشتر فیلم ها را در فستیوال ها انتخاب و خریداری می کردند )مرور فیلم های 
منتشر شده نشان از این دارد که سینمای خاصی اولویت این سازمان بود و فیلم های 
تجاری یا  هالیوودی در اقلیت محض قرار داشت( بنابراین قیمت ها نیز به همین نسبت 
پایین بود. چنان که گفته می شود گاهی این موسسه در ازای دریافت رایت چند فیلم یک 

پخش کننده مبلغی در حدود صد یا دویست دلار پیشنهاد می داد.
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در هـر اتاقـی ، محل هـای امن 
را مشـخص کنیـد  ) مثـاً زیر 
یـک میـز محکـم یـا کنـار 
سـتونها یـا دیوارهـای مجاور 

 . ) نها آ

جنجال  بزرگ والیبالی در فرودگاه شیکاگو

والیبالیست های ایران در حالی برای مرحله نهایی 
لیگ ملت ها به آمریکا ســفر کردند کــه در جریان 
ورودشان به خاک آمریکا با ماجراهای عجیبی روبه رو 
شدند. آنها ساعت ها در فرودگاه معطل ماندند و همین 
موضــوع واکنش های زیادی در پی داشــت. علاوه بر 
اعتــراض رســمی وزارت ورزش، وزارت امور خارجه 
و کمیته ملی المپیک، داوری سرپرســت فدراسیون 
والیبال نیــز انصراف خود را از حضور در شــیکاگو در 
واکنش به این اتفاق اعلام کرد. همچنین فدراسیون 
جهانی نیز در بیانیه ای ضمن محکوم کردن این اقدام 
نوشت: »کاملا به مشکلاتی که تیم ملی والیبال ایران 
با آن مواجه شــده آگاه و البته نگران هستیم. ناراحتی  

ایرانی ها قابل درک است و مسأله را پیگیر می شویم.«

خبر

هشدار یک تهیه کننده؛ احتمال توقیف اموال ایران در صورت پخش سریال های بدون مجوز خارجی 

خوشگذرانی با فیلم و سریال خارجی در غیبت کپی رایت


